
 

 

 

 

WSZ-RPS. 0003.1.2025 

 

 

Pani Ewa Jasiak  

Radna Rady Miejskiej  

w Tarnowie  

 

 

Szanowna Pani,  

 

W odpowiedzi na Pani wniosek z dnia 16 stycznia 2025 r. (pismo znak  KRM.0003.235.2025) 

dotyczący przywrócenia izby wytrzeźwień w Tarnowie przedstawiam poniżej moje stanowisko w tej 

sprawie.  

Opieka nad osobami nietrzeźwymi finansowana jest przez Miasto i prowadzona w formie 

Punktu Opieki nad Osobami Nietrzeźwymi przy współpracy z organizacją pozarządową. W związku 

z rozstrzygnięciem otwartego konkursu ofert w 2025 roku przyznano dotację organizacji pozarządowej 

na realizację ww. zadania publicznego w wysokości 1.050.000,00 zł. 

Punkt zapewnia stałą gotowość do przyjęcia 20 osób nietrzeźwych dowiezionych z terenu 

miasta przez funkcjonariuszy Komendy Miejskiej Policji lub Straży Miejskiej w Tarnowie przez wszystkie 

dni tygodnia, całodobowo, również w dni wolne od pracy i w święta. W uzasadnionych przypadkach do 

Punktu może zostać przyjęta osoba nietrzeźwa, która zgłosi się osobiście. Osoby przebywające                          

w Punkcie mają zapewnione bezpieczeństwo i opiekę przez ratownika medycznego i opiekuna, a także 

wsparcie terapeuty uzależnień lub psychologa. Pobyt jest bezpłatny. W Punkcie dostępne są środki 

dezynfekujące i środki higieny osobistej, zapewniona jest w razie konieczności wymiana odzieży, 

podawane są również napoje. Bezpośredni nadzór nad działalnością punktu sprawuje Centrum Usług 

Społecznych w Tarnowie. 

Zasadniczą przyczyną prowadzenia opieki nad osobami nietrzeźwymi w obecnej formie jest 
wykorzystanie środków jakie posiada Policja z przeznaczeniem na badania lekarskie, prowadzone                          
w myśl ustawy, w punktach opieki medycznej, za które nie powinno płacić miasto. Do 31 grudnia 2024 
roku w Punkcie Opieki nad Osobami Nietrzeźwymi w Tarnowie wykonywane były badania lekarskie 
osób zatrzymanych i dowiezionych przez Policję, przy czym brak było podstawy prawnej do odpłatnego 
wykonywania tych usług. Badania dotyczyły ogółu osób, o których mowa w rozporządzeniu Ministra 
Spraw Wewnętrznych z dnia 13 września 2012 r. w sprawie badań lekarskich osób zatrzymanych przez 
Policję, w tym również osób nie wykazujących stanu nietrzeźwości. Problem ten omawiany był na 
spotkaniu w dniu 8 stycznia 2024 r. w Komendzie Miejskiej Policji w Tarnowie z udziałem 
przedstawicieli działających w Tarnowie podmiotów leczniczych. Uzgodniono, że do czasu wyłonienia 
przez Policję, w wyniku przeprowadzenia stosownych procedur, podmiotu leczniczego zapewniającego 
takie usługi, badania realizowane będą przez podmioty lecznicze uczestniczące w spotkaniu, 
każdorazowo z uwzględnieniem ich możliwości, w tym godzin funkcjonowania. W sąsiednich 
powiatach, również w Krakowie, na mocy ww. rozporządzenia, badania lekarskie o których mowa  

 



 

 
 
 
 
wykonywane są odpłatnie, na zlecenie Policji przez podmioty lecznicze, funkcjonujące                             

w trybie całodobowym. 
Zważywszy na to, że znaczącą grupę wśród nietrzeźwych korzystających z Punktu Opieki nad 

Osobami Nietrzeźwymi stanowią mieszkańcy innych gmin, podejmowane były starania, aby gminy 

współfinansowały Punktu proporcjonalnie do ilości pobytów. Niestety żadna z gmin nie wyraziła woli 

przekazania środków finansowych z tytułu usług świadczonych na rzecz jej mieszkańców. Obecnie 

wracamy do rozmów z przedstawicielami gmin, aby byli zaangażowani w finansowanie izby 

wytrzeźwień. Jednocześnie Prezydent podejmuje inicjatywę zmiany prawa w zakresie tworzenia izb 

wytrzeźwień przez Policję a nie przez samorządy gmin.   

Obecnie zgodnie z art. 39. 1 ustawy z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości 

i przeciwdziałaniu alkoholizmowi (Dz.U z 2023 r. poz. 2151) organy samorządu terytorialnego                                 

w miastach liczących ponad 50 000 mieszkańców mogą organizować i prowadzić izby wytrzeźwień, 

których zadaniem jest sprawowanie opieki nad osobami w stanie nietrzeźwości, nie jest to jednak 

zadanie obligatoryjne. W praktyce ilość izb wytrzeźwień w Polsce maleje ponieważ gminy rezygnują                    

z tej formy świadczenia usług.  

 

 

 
 

 

Z poważaniem 
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